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Město Neveklov děkuje jednotce dobrovolných hasičů Neveklov za obětavou práci v roce 2022, zároveň se 
připojuje ke společnému poděkování Hasičského záchranného sboru Středočeského kraje územního odboru 
Benešov za účast při zásahu a likvidaci požáru OC Hvězda v Benešově dne 14. 11. 2022. 

Rád bych tímto způsobem veřejně poděkoval výjezdové jednotce místních hasičů za pomoc, kterou mi po-
skytli při autonehodě, která se mi stala u Netvořic. Vážím si jejich služby, kterou nezištně všem pomáhají 
v době, ve které by se mohli jako my ostatní věnovat své práci, a kterou nezřídka časově odnášejí jejich 
rodiny. Děkuji.    

            Václav Altmann 

V souvislosti se zahájením výstavby komunitního domu pro seniory v lokalitě Sýkorec (mezi Neveklo-

vem a Tloskovem) město Neveklov sděluje, že v současné době nepřijímá žádosti o umístění v tomto ob-

jektu. Žádosti o umístění budou přijímány, jakmile bude stavba před dokončením.  

Informace včetně podmínek pro přidělení bytu budou zveřejněny s dostatečným předstihem jak v Zpravo-

daji Neveklovska, tak také na obvyklých místech. Termín dokončení výstavby je plánován na leden 2024, 

předpokládané období přidělování bytů bude v období přelomu roku 2023/2024.  
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Slovo starosty 
 

Vážení spoluobčané, 
 

před dvanácti měsíci jsem nám všem ve Slově starosty přál návrat 
k normálnímu životu včetně hojné účasti na společenských akcích a zdá se, že 
mé přání bylo vyslyšeno. Rok 2022 přinesl mnoho kulturních událostí, které 
ovlivnily náš společenský život a také přinesly spoustu úsměvů jak dospělým, 
tak dětem. V letním období to byly především dětské dny, dětské tábory, 
hasičské soutěže, ke konci roku pak rozsvěcení vánočních stromků jak v Neve-
klově, tak na návsích neveklovských osad, koncerty v aule základní školy 
i v kostelích a další společenské akce, které zůstanou navždy v naší paměti. 

Uváděl jsem, že chybějící společenské akce mohou mít vliv na celkové chování lidí, zvyšující se napětí 
mezi lidmi, vytrácející se pochopení i toleranci. Ale i v tomto případě se za těch dvanáct měsíců velmi 
mnoho změnilo. Zlepšení lidských vztahů je viditelné na každém kroku, lidé k sobě mají blíže, chtějí, 
ba dokonce vyžadují setkat se a společně pohovořit při nejrůznějších příležitostech. Už v mateřské škole 
se děti učí, že člověk je tvor společenský, a díky návratu k řádnému společenskému životu se nám lidem 
vrací naše lidskost, kterou osud prověřoval po velmi dlouhou dobu. 
 

A protože začátek roku má vždy začínat optimisticky s nadějí k lepším zítřkům, přeji vám, aby rok 2023 
nepřinesl těžkosti, o kterých se dozvídáme v médiích, ale aby byl rokem plným spokojenosti, úspěchů, 
pevného zdraví a v neposlední řadě rokem, který navrátí mír a klid zpět mezi lidstvo celé planety. 
 

Ladislav Trumpich, starosta  

Ohlédnutí za Programem podpory spolků, neziskových organizací a fyzických osob 2022 
 

V roce 2022 byl spuštěn program, kterým město zamýšlelo koncepčně podpořit aktivity spolků, nezisko-
vých organizací a fyzických osob. Poprvé zastupitelé schválili podmínky Programu, byla ustanovena 
tzv. grantová komise, komunikovali jsme se spolky a potenciálními příjemci. Nutno říct, že jsem měla vel-
kou radost, že se tento nápad konečně podařilo zrealizovat – vždyť první návrh radě jsem předkládala 
už v roce 2011. Grantová komise se scházela a neměla lehký úkol – žádosti musela co nejobjektivněji po-
soudit, leckdy snížit požadovaný rozpočet tak, aby se dostalo na všechny žadatele, nebo také žadatele od-
mítnout. Poté návrh komise putoval na jednání rady města, která učinila finální rozhodnutí. Finanční příspě-
vek v roce 2022 získali následující žadatelé: 
ČSOP Vlašim, Fbk Neveklov, z.s., Junák – český skaut, z.s. Neveklov, Nevenia, z.s., Lesní liga moudrosti, 
Linka bezpečí, z.s., Mládek Martin, Ochrana fauny ČR o.p.s. Hrachov, Poláčková Jitka, Dalešice, Roušavá 
Kateřina Savara, SDH Jablonná, SDH Mlékovice, SDH Neveklov, SDH Ouštice, SDH Přibyšice, SHČMS 
okrsek Neveklov, SHM Klub Neveklov, z.s., Svaz diabetiků, Šebek Vladimír, TŘI, z.ú., (hospic Čerčany), 
Veteránklub starostové, z.s. Dva z žadatelů příspěvek obdrželi, ale buď smlouvu vůbec nepodepsali, nebo 
prostředky nevyčerpali (akce se nekonala a příspěvek byl vrácen). 
 

Na posledním zasedání v roce 2022 zastupitelé usoudili, že Program je funkční a že je dobré jej opakovat 
i v následujícím roce prakticky beze změn. To znamená, že žadatelé mohou opět žádat o příspěvek až 
do 31. ledna 2023, případně při nedočerpání prostředků do 30. června téhož roku prostřednictvím 
formuláře na webových stránkách města.  
 

Myslím, že i díky Programu stále více platí to, co i tvůrci urbanistické koncepce z ateliéru Tečka vidí jako 
jednu z hlavních hodnot, a sice, že u nás na Neveklovsku máme příjemnou, pospolitou a fungující komunitu 
lidí.   

        Jana Mužíková, místostarostka 

Vedení města a jeho kompetence 
 

Rada města působí v pětičlenném složení a k jednání se schází pravidelně jednou za čtrnáct dní. Radní si 
rozdělili jednotlivé kompetence následovně: 
Ladislav Trumpich, starosta  
Mgr. Michal Sejk, místostarosta, radní pro dopravu  
Mgr. Jana Mužíková, Ph.D., místostarostka, radní pro školství, kulturu a spolkovou činnost  
RNDr. Beneš Vojtěch, člen rady, radní pro životní prostředí  
Ing. Karel Petrák, člen rady, radní pro místní části správního území Neveklova 
 

Zároveň jsou postupně zřizovány komise města, a to komise bezpečnosti a pořádku, bytová a sociální komi-
se, komise pro dopravu, grantová komise, kulturní komise a komise životního prostředí. Složení vedoucích 
a členů jednotlivých komisí již brzy naleznete na stránkách města v záložce Úřad/Zastupitelstvo. 
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USNESENÍ č. 1 
z veřejného zasedání Zastupitelstva města Neveklov konaného dne 14. 12. 2022 

 

1.  Zastupitelstvo města bere na vědomí kontrolu usnesení č. 17/2022 
2.  Zastupitelstvo města bere na vědomí zprávu starosty o činnosti za uplynulé období 
3.  Zastupitelstvo města bere na vědomí zprávu FV za uplynulé období 
4.  Zastupitelstvo města schvaluje rozpočtové opatření č. 3/2022  
5.  Zastupitelstvo města pověřuje radu města úpravou rozpočtu č. 4/2022 na skutečnost k 31.12.2022 
6.  Zastupitelstvo města schvaluje schodkový rozpočet města na rok 2023 s tím, že na pokrytí schodku bu-
dou použity prostředky hospodaření z minulých let 
7.  Zastupitelstvo města schvaluje střednědobý výhled rozpočtu města na rok 2024 a 2025 
8.  a) Zastupitelstvo města neschvaluje úpravu Jednacího řádu Zastupitelstva města Neveklov v článku 2,   
odst. 2 takto: Zastupitelstvo města svěřuje do pravomoci rady města disponování s finančními prostředky 
ve výši do 300.000,- Kč bez DPH za jednotlivou věc či akci 
b) Zastupitelstvo města rozhoduje o úpravě Jednacího řádu Zastupitelstva města Neveklov v článku 2,   
odst. 2 takto: Zastupitelstvo města svěřuje do pravomoci rady města disponování s finančními prostředky 
ve výši do 400.000,- Kč bez DPH za jednotlivou věc či akci 
9.  Zastupitelstvo rozhoduje o úpravě vnitřní směrnice č. 2/2013 „ZÁSADY A POSTUPY PŘI ZADÁVÁNÍ 
VEŘEJNÝCH ZAKÁZEK“ a to v článcích III., IV., V. a VI. ve smyslu navýšení hodnot kategorií zakázek 
dle předpokládané hodnoty u: I. kategorie - z původní hodnoty do 50.000,- Kč na novou hodnotu 
do 100.000,- Kč; II. kategorie z původních hodnot od 50.000,- Kč do 200.000,- Kč na novou hodnotu 
od 100.001,- Kč do 400.000,-Kč; III. kategorie z původní hodnoty od 200.000,- Kč na novou hodnotu 
od 400.001,- Kč u kategorie III. v bodě A a B; hodnoty jsou uvedené bez DPH 
10. Zastupitelstvo města schvaluje opravu sádrokartonových podhledů po provedení havarijní opravy stře-
chy Základní školy J. Kubelíka v Neveklově, zadává provedení zakázky firmě Tomáš Wiesner, Neveklov 
podle cenové nabídky do 365.000,- Kč a pověřuje RNDr. V. Beneše kontrolou prováděných prací  
11. Zastupitelstvo města schvaluje záměr rekonstrukce povrchu komunikace v Tloskově 
12. Zastupitelstvo města schvaluje záměr opravy hasičské zbrojnice v Neštěticích 
13. Zastupitelstvo města schvaluje bezplatné zrušení níže uvedených předkupních práv váznoucích na níže 
uvedených nemovitostech: 
- předkupního práva váznoucího na pozemku parc. č. 355/13, k.ú. Neveklov - předkupní právo zapsané 
v katastru nemovitostí, tj. předkupní právo, oprávnění pro: …………………. a …………………., listina: 
Smlouva o zřízení věcného předkupního práva, právní účinky vkladu práva ke dni  3.1.2003, V-7/2003-201, 
pořadí k datu podle právní úpravy účinné v době vzniku práva, vše v rozsahu, jak zapsáno na LV č. 10001, 
k.ú. Neveklov 
- předkupního práva váznoucího na pozemku parc. č. 357/10, k.ú. Neveklov - předkupní právo zapsané 
v katastru nemovitostí, tj. předkupní právo, oprávnění pro: ……………….., listina: Smlouva o  zřízení věc-
ného předkupního práva, právní účinky vkladu práva ke dni 26.6.2002, V-2705/2002-201, pořadí k datu 
podle právní úpravy účinné v době vzniku práva, vše v rozsahu, jak zapsáno  na LV č. 10001, k.ú. Neveklov 
- předkupního práva váznoucího na pozemku parc. č. 357/11, k.ú. Neveklov - předkupní právo zapsané 
v katastru nemovitostí, tj. předkupní právo do 31.12.2022, oprávnění pro: ………………………..., listina: 
Smlouva o zřízení věcného předkupního práva, právní účinky vkladu práva ke dni 19.3.2013, V-1194/2013-
201, pořadí k datu podle právní úpravy účinné v době vzniku práva, vše v rozsahu, jak zapsáno 
na LV č. 10001, k.ú. Neveklov 
14. Zastupitelstvo města schvaluje prodej nebytové jednotky č. 72/16 (způsob využití: garáž) zapsané 
na LV 998 vymezené v budově č.p. 72 v Neveklově (bytový dům, LV 997) postavené na pozemku 
parc. č. 355/1 - zastavěná plocha a nádvoří (LV 997), dále k uvedené jednotce náležejícího spoluvlastnické-
ho podílu v rozsahu 2177/129888 vzhledem k celku na společných částech budovy č.p. 72 v Neveklově 
(bytový dům, LV 997) postavené na pozemku parc. č. 355/1 - zastavěná plocha a nádvoří (LV 997), a dále 
k uvedené jednotce náležejícího spoluvlastnického podílu v rozsahu 2177/129888 vzhledem k celku k po-
zemku parc. č. 355/1 - zastavěná plocha a nádvoří (LV 997), vše v obci Neveklov, k.ú. Neveklov, za kupní 
cenu ve výši 283.010,- Kč, kupujícím ………………………………………………………………………… 
15. Zastupitelstvo města schvaluje prodej nebytové jednotky č. 72/17 (způsob využití: garáž) zapsané 
na LV 998 vymezené v budově č.p. 72 v Neveklově (bytový dům, LV 997) postavené na pozemku 
parc. č. 355/1 - zastavěná plocha a nádvoří (LV 997), dále k uvedené jednotce náležejícího spoluvlastnické-
ho podílu v rozsahu 2232/129888 vzhledem k celku na společných částech budovy č.p. 72 v Neveklo-
vě (bytový dům, LV 997) postavené na pozemku parc. č. 355/1 - zastavěná plocha a nádvoří (LV 997), 
a dále k uvedené jednotce náležejícího spoluvlastnického podílu v rozsahu 2232/129888 vzhledem k celku 
k pozemku parc. č. 355/1 - zastavěná plocha a nádvoří (LV 997), vše  v obci Neveklov, k.ú. Neveklov, 
za kupní cenu ve výši 290.160,- Kč, kupující ……………………… 
16. Zastupitelstvo města revokuje prodej části pozemku p.č. 1473/1 v k.ú. Neštětice 
…………………………………………………………….. za cenu  100,- Kč/m2 + náklady na GP, který byl   
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schválen zastupiteli města usnesením č. 14 ze dne 09.03.2022 z důvodu odmítnutí odkupu 
17. Zastupitelstvo města schvaluje prodej části pozemku p.č. 1473/1 v k.ú. Neštětice ……………………… 
………………………….za cenu  100,- Kč/m2 + náklady na GP 
18. Zastupitelstvo města bere na vědomí vyjádření vlastníků pozemků p.č. 463/2, 463/7, 463/8, 463/9, 
463/10, 463/11, 463/12 a spoluvlastníků pozemku č. 463/4 v k.ú. Dalešice nad Vltavou a sděluje, že při 
schválení změny č. 2 Územního plánu bylo postupováno v souladu s právním řádem ČR 
19. Zastupitelstvo města neschvaluje neinvestiční dotaci na rok 2023 pro Posázaví o.p.s. 
20. Zastupitelstvo města schvaluje prodloužení názvu ulice Buková od křižovatky u č.p. 340 v Neveklově 
až k vratům na hranici pozemku 946/9 v k.ú. Neveklov  
21. Zastupitelstvo města schvaluje přijetí finančního příspěvku KrÚ na obnovu, zajištění a výchovu lesních 
porostů v hodnotě 20.000,- Kč 
22. Zastupitelstvo města schvaluje přijetí neinvestiční dotace KrÚ na jednotku sboru dobrovolných hasičů 
ve výši 80.000,- Kč 
23. Zastupitelstvo města schvaluje Všeobecné podmínky poskytnutí finančního příspěvku z rozpočtu města 
Neveklov na Program podpory spolků, neziskových organizací a fyzických osob na rok 2023 
24. Zastupitelstvo města zřizuje grantovou komisi na poskytování finančních prostředků podle Všeobec-
ných podmínek ve složení: Mgr. J. Mužíková, pí. J. Kyselová, B. Kopková, DiS., Ing. T. Lajšnerová, 
p. K. Šebek 
25. a) Zastupitelstvo města neschvaluje návrh, že neuvolněnému členu zastupitelstva náleží jen nejvyšší 
odměna za vykonávanou funkci při souběhu více vykonávaných funkcí 
b) Zastupitelstvo města schvaluje návrh výše měsíčních odměn neuvolněných zastupitelů na základě novely 
zákona s kumulací funkcí od 1.1.2023 
26. Zastupitelstvo města schvaluje zřízení osadních výborů. 
 

V Neveklově 14.12.2022      
Návrhová komise: pí. Jana Kyselová v.r., p. Milan Šeba v.r., p. Jan Šmejkal v.r. 
Za správnost vyhotovení: Irina Vovsíková , tajemnice úřadu                      Zveřejněno dne 15. prosince 2022  
______________________________________________________________________________________ 

Náklady na svoz komunálního odpadu se rok od roku zvyšují 
 

Uzavření skládky Přibyšice a nutnost svážet odpad na jinou skládku znamená zvýšení nákladů na svoz ko-
munálního odpadu. V současnosti nastavený poplatek ve výši 900 Kč na financování obecního systému od-
padového hospodářství nestačí a stále se zvyšující rozdíl mezi vybraným poplatkem a náklady na svoz 
(v roce 2021 cca 2 miliony korun) doplácí město ze svého rozpočtu. V souladu s evropskými recyklačními 
cíli zákon o odpadech zavedl postupné každoroční stokorunové zvyšování poplatku za ukládání využitel-
ných a recyklovatelných odpadů na skládky, a to až na 1.850 Kč za tunu uloženého komunálního odpadu 
v roce 2029. Za zvyšováním poplatku stojí motivace pro odklonění využitelných a recyklovatelných materi-
álů ze skládek a nastartování recyklačního průmyslu. Skládkování odpadů je tak poslední možnost, jak na-
ložit s odpady. A to až poté, co jsou vyčerpány možnosti recyklace nebo jiného využití. Zvýšením třídění 
tak může každý pomoci snížit náklady za uložení odpadu na skládku. 
Zastupitelé Města Neveklov se tak budou v průběhu příštího roku věnovat nastavení systému nakládání 
s odpady a poplatku za svoz na další období. 

Ing. Michal Hašek, referent životního prostředí 

Nová Zelená úsporám light od 9. ledna 2023 
 

Od 9. ledna 2023 mohou nízkopříjmové domácnosti v České republice čerpat finanční prostředky z Moder-
nizačního fondu Státního fondu životního prostředí ČR. Oprávněným žadatelem může být vlastník, nebo 
spoluvlastník rodinného domu, ve kterém má trvalý pobyt počínající před 12. 9. 2022 a zároveň žadatel 
a všichni v domácnosti pobírají ke dní podání žádosti o podporu starobní důchod, nebo invalidní důchod 
3. stupně, nebo žadatel v období mezí 12. 9. 2022 a dnem podání žádosti o podporu pobíral příspěvek 
na bydlení.  
Podporovanými aktivitami jsou: zateplení fasády (6 000 Kč/bm), zateplení střechy (120 000 Kč), zateplení 
stropu pod půdou (50 000 Kč), zateplení podlahy na zemině nebo nad nevytápěným suterénem (60 000 Kč), 
výměna oken (12 000 Kč/okno), výměna vchodových dveří (18 000 Kč/dveře). Maximální celková výše 
podpory je omezena na 150 000 Kč. K žádosti se dokládá: Fotodokumentace před započetím opatření, do-
kument prokazující vlastnictví bankovního účtu, dokument prokazující čerpání příspěvku na bydlení, nebo 
důchodu, Zpráva o navrhovaných opatřeních (odborný posudek) – se zpracováním pomohou místní akční 
skupiny (např. MAS Sedlčansko, o.p.s., MAS Voticko z.s., a další), nebo konzultační a informační střediska 
(EKIS/M-EKIS), vypracování posudku je zcela zdarma. K podání žádosti budete potřebovat elektronickou 
identitu. Více informací na stránkách: https://novazelenausporam.cz/jak-na-to/jak-na-to-v-nzu-light 
 

Ladislav Trumpich, starosta 

https://novazelenausporam.cz/jak-na-to/jak-na-to-v-nzu-light
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Není panel jako panel 
 

Solární panely rozlišujeme na fototermické – panely, které přeměňují sluneční záření na tepelnou energii 
a fotovoltaické, které vyrábí ze sluneční energie elektrickou energii. 
Rozvoj instalací solárních panelů na střechy domů, především rodinných, je doslova dnešní bombou. Nej-
různější inzeráty na instalace nás obklopují a máme tak pocit, že stačí jen udělit souhlas a na střeše se nám 
zdarma objeví panely, které nám uspoří mnoho výdajů za energie.  
Už slovo zdarma by ale mělo přinést mnoho pochybností, a proto je na místě zbystřit a prověřit si, co za tím 
vším stojí, na trhu je totiž mnoho obchodníků, poctivých, ale i těch „druhých“. 
 

Na jaké otázky je třeba znát odpovědi předem?  
1. Na váš dům umístíme panely zdarma. Toto tvrzení pravděpodobně znamená, že instalace je 

buď ve formě smlouvy o nákupu energií, pronájmu, nebo bez zálohy. V počátku tedy nezaplatíte nic, 
ale v následujícím období budete platit měsíční náklady společnosti, která panely vlastní. 

2. Je jedno, na jaké straně střechy panely jsou. Na naší polokouli vyrábí panely nejvíce energie 
umístěné na jižní, ale také na východní a západní straně střechy. Je tedy nutné předem znát, na jakou 
světovou stranu budou panely orientované. 

3. Ušetříte až 80 % energií. Toto tvrzení může být pravdivé především v letních měsících, kdy spo-
třeba energií klesá, naopak v zimním období, kdy slunečního svitu je méně, úspora 80 % se může 
zdát jako velmi přehnaná. Je tedy třeba se seznámit s průměrnou roční úsporou. 

4. Není panel jako panel. J sou zaznamenány podvody s výměnami výrobních štítků panelů, kdy ne-
poctivý prodejci jednoduše sejmou původní výrobní štítek a tento umístí na levný panel vyrobený 
v asijských zemích. Dodavatel musí vždy prokázat, kde a kým byl panel vyroben. 

 

I přes případná rizika se každý snažíme o úsporu energií, a to obzvláště v této době. Instalace solárních pa-
nelů na střechu našeho domu nám v naší snaze může významným způsobem pomoci. Ostražitost a celkové 
prověření je ale vždy na místě.  

Ladislav Trumpich, starosta 

Linka bezpečí 
 

Město Neveklov podpořilo v letošním roce provoz bezplatné telefonické krizové Linky bezpečí částkou 
2 000 Kč. Posláním Linky bezpečí, z.s., je poskytovat kvalitní a snadno dostupnou pomoc dětem, mladým 
lidem do 18 let (studentům do 26 let) a všem, kteří jednají v jejich zájmu. Linka bezpečí pomáhá s řešením 
náročných životních situací i každodenních starostí a problémů. Poskytuje krizovou intervenci 
a poradenství pro klienty z celé České republiky prostřednictvím telefonu, chatu a emailu.  
 

Linku bezpečí mohou kontaktovat děti a studenti do 26 let na telefonním čísle 116 111 a to zcela bez-
platně (bez nutnosti kreditu) a anonymně. Telefonická kr izová linka funguje v nepřetržitém provozu 
24 hodin denně, také během víkendů a svátků. Linka je určena především pro děti, které se ocitnou 
v obtížné životní až krizové situaci a mají pocit, že neexistuje řešení a že jsou na své trápení samy. Přestože 
se nám daří pomoci stovkám dětí denně, stále je mnoho těch, které se k nám nedovolají, protože kapacita 
Linky bezpečí je omezená. Dětem proto nabízíme pomoc také přes e-mail (pomoc@linkabezpeci.cz) a chat. 
Chat je v provozu každý den od 9.00 do 13.00 hodin a od 15.00 do 19.00 hodin. Na e-mail odpovídáme 
do 3 pracovních dní. Více informací, včetně odkazu na chat či podcasty a videa, naleznete 
na www.linkabezpeci.cz.  
 

Nabízíme podporu a pomoc také rodičům, učitelům a všem dospělým, kteří mají starost o dítě či mla-
dé lidi do 26 let, a to prostřednictvím naší Rodičovské linky. Telefonická linka je dostupná na čísle 
606 021 021 od pondělí do čtvrtka od 9.00 do 21.00 hodin a v pátek od 9.00 do 17.00 hodin. Pomoc 
poskytujeme bezplatně, volající hradí pouze částku za hovor dle tarifu svého operátora. Nabízíme pomoc 
také přes e-mail (pomoc@rodicovskalinka.cz) a chat. Chat je v provozu v neděli od 17.00 do 21.00 hodin, 
na e-mail odpovídáme do 3 pracovních dní. Nejčastěji se na nás obracejí dospělí, kteří hledají radu při vý-
chově dítěte, nebo jsou svědky, kdy je dítě v nesnázích a hledají způsob, jak mu pomoci. Více informací, 
včetně odkazu na chat, podcasty a videa, naleznete na www.rodicovskalinka.cz. 
 

Veronika Šturmová, grantová specialistka Linky bezpečí z.s. 

116 111 

mailto:pomoc@linkabezpeci.cz
http://www.linkabezpeci.cz
mailto:pomoc@rodicovskalinka.cz
http://www.rodicovskalinka.cz
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KULTURA 

 

Připomínka 80 let od transportu sousedů 
 

V neděli 11. prosince si obyvatelé Neveklova připomněli tragickou událost, která je před 80 lety připravila 
o jejich židovské sousedy. Vzpomínkové akce, při níž byla obětem holocaustu odhalena pamětní deska, 
se spolu s neveklovskými občany zúčastnili hejtmanka Středočeského kraje Petra Pecková, předseda Židov-
ské obce v Praze František Bányai a poslanec Jiří Slavík. Akcí provázel Michal Sejk, historické souvislosti 
tehdejší doby zprostředkoval Martin Bitarovec a závěrečnou modlitbu pronesl Tomáš Trávníček. Na zúčast-
něné zapůsobila čestná stráž skautů i písně v podání pěveckého sboru ZŠ Neveklov pod vedením Marie 
Šaffkové a za doprovodu kytary Františka Sejka.   
Ani horký ovocný punč nemohl překonat mrazivé pocity, vyvolané dojetím z tragického osudu našich bý-
valých sousedů, i pohledem na zatím neutěšený vzhled místní synagogy. Za tónů poslední písně se začal 
snášet sníh, jež mrazivé vzpomínky na dramata minulosti umocnil.  

Kateřina Savara Roušavá 

Rozsvícení vánočního stromu v Neveklově 
 

Po dvou letech jsme v sobotu 26. listopadu opět společně rozsvítili vánoční strom. Jsme rádi, že vás přišlo 
tolik. Náměstí doslova praskalo ve švech! Jarmark, který odstartoval v 15:00, nabídl stánky s dekoracemi, 
věnci, oříšky, sušenými plody či náušnicemi. Hned tři stánky tu měla základní škola – děti společně vyrábě-
ly a pak prodávaly mýdla, cukroví, šály či keramiku. Výtěžek putoval do jejich třídního fondu – za peníze 
vyrazí na výlet či si třeba pořídí stromeček do třídy. Také mateřská škola se zapojila – paní učitelky napek-
ly výborné vánočky a děti pak vystoupily s pásmem koled a vánočních písní. Po nich hrála kapela Spojení 
a v 17:00 nám tři krásné andělky přišly rozsvítit strom. Pak promluvil pan starosta a na závěr ještě vystoupil 
kroužek lidových tanců pod vedením Kateřiny Roušavé. Během celého programu byla v infocentru otevře-
na prodejní vánoční výstava, kterou připravila Michaela Šnajberková. Výstava zde byla pak k nahlédnutí 
až do Vánoc.  
Velké poděkování patří všem, co se na akci podíleli: F. Nakládalovi a J. Suldovskému za postavení a na-
zdobení stromu, M. Vrňákovi a  T. Vovsíkovi za pomoc s přípravou zázemí, P. Petrákovi a T. Radovi 
za ozvučení a paní učitelkám z MŠ i ZŠ za zapojení do akce. Také celé kulturní komisi a Městu Neveklov. 
Děkujeme. 

Za kulturní komisi Andrea Pitelková 

Oživlé kostely 
 

V letošním roce se uskutečnil cyklus adventních koncertů „Oživlé kostely“, který má již několikaletou tra-
dici. Každou adventní neděli jste si mohli poslechnout adventní a vánoční písně v podání smíšeného sboru 
ZŠ Jana Kubelíka Neveklov. Koncerty proběhly v kostele v Hoděticích, Bělici, na Chvojínku 
a v Neveklově.  Vzhledem k omezením z minulých let jsme nečekali velkou návštěvnost, ale byli jsme 
všichni příjemně překvapeni, když se pokaždé kostel naplnil. Výtěžek z dobrovolného vstupného bude vě-
nován na opravu kostelů. Byla již provedena oprava elektrických rozvodů na Chvojínku, instalována nová 
světla v Bělici i na Chvojínku a výtěžek z koncertu v Hoděticích  bude použit na nákup nového zvonu.  
Děkujeme všem, kteří se podíleli na přípravě a realizaci koncertů – za ozvučení manželům Krotilovým, 
za kytarový doprovod panu Františeku Sejkovi, za houslový doprovod panu Pavlu Savarovi, Josefíně 
Chmelířové, Andre Heinrichové a Kristýně Novákové za doprovod na sopránové flétny a Šárce Reissigové, 
nově příchozí, za doprovod na klarinet a samozřejmě všem zpěvačkám a zpěvákům sboru. Dále spolku Se-
tkání, spolku Nevenia, Městu Neveklov, panu Altmannovi a paní Šabatové za výzdobu kostela.   
Těšíme se na další hudební setkání s vámi.  Přeji všem hodně zdraví do nového roku.         

Marie Šaffková 
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Cvičiště SS Böhmen – Paměť zdevastované krajiny ve středních Čechách 
 

Roku 1942 odsouhlasil zastupující říšský protektor Reinhard Heydrich vytvoření vojenského prostoru SS 
Böhmen jižně od Prahy. Cvičiště se posléze rozrostlo do podoby největšího vojenského prostoru v historii 
českých zemí. Zdejší obyvatelstvo bylo z větší části vysídleno, krajina zdevastována. Roku 1945 s koncem 
války cvičiště zaniklo, následoval návrat obyvatel a obnova území. U příležitosti 80 let od těchto událostí se 
ve dnech 1.– 3. listopadu 2022 konala odborná konference Cvičiště SS Böhmen – Paměť zdevastované kra-
jiny ve středních Čechách. Za touto konferencí stála trojice institucí, a to Ústav pro studium totalitních reži-
mů, Státní oblastní archiv v Praze a Muzeum Podblanicka, p.o., a pod záštitou Ministerstva kultury a hej-
tmanky Středočeského kraje. Během třídenní konference v hotelu Měřín zazněla řada příspěvků týkajících 
se vojenského významu cvičiště, sítě internačních zařízení, hospodářských a sociálních důsledků vzniku, 
chodu cvičiště, následné poválečné obnově a výcvikového prostoru v paměti lidí a míst. 
Jako jeden z účastníků této konference děkuji všem, jak organizátorům, tak řečníkům, kteří se na této konfe-
renci podíleli.  

Bc. Martin Bitarovec 

 

Přijďte v sobotu 28. 1. 2023 do výtvarného ateliéru ZŠ Jana Kubelíka a vytvořte obraz,  
který zkrášlí průchod z Malého náměstí ke zdravotnímu středisku. 

 

                     Téma: 1) Neveklovsko a jeho dominanty, zajímavosti, detaily 
                                 2) vaše libovolné 
 

Kromě přezůvek a vhodného oblečení potřebujete jen chuť do díla a inspiraci (příp. vlastní štětce).  
 

Pořádaná akce je zdarma. Bude probíhat ve dvou časech: 09:00–12:00, 14:00–17:00 
 

Nahlaste se do 20. 1. 2023 na mail: andreapitelkova@seznam  

Kulturní komise Města Neveklov a ZŠ Jana Kubelíka  

srdečně zvou malé i velké milovníky umění,  

aby se již potřetí podíleli na realizaci venkovní  
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  ! Hlavní cenou tomboly plesu je wellness pobyt !  
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NAŠE ŠKOLY 

 

Mateřská škola 
 

Celý měsíc listopad i prosinec jsme pracovali v duchu příchodu Vánoc, nacvičovali jsme koledy na vystou-
pení při rozsvícení stromečku, pekli jsme vánočky na jarmark a užili jsme si spoustu dalších akcí. Přijel 
cirkus Adonis a Jung, prožili jsme si Halloween, přijel k nám sv. Martin na bílém koni, navštívilo nás diva-
dlo V kufru s pohádkou Kašpárek a princezna, v kině jsme se podívali na Tlapkovou patrolu a pohádku 
Čertoviny. Také proběhlo vánoční focení dětí. 5. prosince zavítali do naší školky Mikuláš, anděl a čert, kte-
ří obdarovali děti balíčky se sladkostmi. Velice zajímavé pro děti bylo sférické kino. U pana Trávníčka 
v Neveklově jsme si byli prohlédnout výstavu Betlémů – děkujeme za pozvání. 
V některých třídách (Mráčci, Sluníčka) proběhly vánoční dílničky s rodiči, kde byla velice příjemná atmo-
sféra a moc si to všichni užili. Třída Sluníček načerpala vánoční atmosféru ve skanzenu ve Vysokém 
Chlumci. Od prosince začal plavecký výcvik v Benešově, kterého se zúčastňují přihlášené děti. Obavy 
z nevytopených prostor plaveckého bazénu a vody se nenaplnily, všude je krásně teplo. Dětem se výcvik 
moc líbí a jsou velice šikovné. 
19. prosince jsme si s dětmi uspořádali vánoční besídku „Děti dětem“, kde si děti za poslechu koled 
a ochutnávky vánočního cukroví rozbalily dárky, které jim do školky přinesl Ježíšek. To bylo radosti! 
S novým rokem přijde i změna pro školku a rodiče – úplata se již od 1. ledna 2023 bude platit každý měsíc 
bezhotovostně. 
Všem přeji do nového roku štěstí, klid a hlavně pevné zdraví. 
 

Eva Břicháčková, ředitelka MŠ Neveklov 

Střípky z předvánočního dění 
 

Školní rok se pomalu blíží ke své polovině a poslední dva měsíce utekly stejně zběsilým tempem jako ty 
předchozí. Opět byly nabité exkurzemi, soutěžemi a dalšími akcemi, ale stihli jsme i třídní schůzky nebo 
tolik oblíbenou inventuru. 
Žáci 9. a 8. tříd si připomněli atentát na Heydricha na zámečku v Panenských Břežanech, sedmáci navštívili 
Prahu, někteří čtvrťáci a třeťáci si užili představení Hurvínkův Mikuláš a 9. B navštívila Hrdličkovo muze-
um. Tři třídy, konkrétně 4. B, 7. B a 7. C, se se svými výrobky zúčastnily vánočního trhu na neveklovském 
náměstí. Šesťáci v rámci tělesné výchovy vyrazili na zimní stadion, kde vyzkoušeli ostrost svých bruslí. 
Členové Klubu mladého diváka viděli své první letošní představení, tím byla hra Honzlová připomínající 
realitu 50. let v Československu. 
Ani ve škole jsme nezaháleli. Osmáci uspořádali florbalový turnaj a čtvrťáci zase kloboukový den. Žáci 
ze 6. A se zapojili do týdne poezie a zrealizovali pro ostatní hlasování o nejhezčí dětskou báseň, jiné třídy 
zase tvořily k vybraným básním ilustrace. Deváťáci se ujali nelehkého úkolu a připravili si pro mladší spo-
lužáky program k sv. Martinovi a k Mikuláši. Třída 4. B si s paní učitelkou Ficovou nastudovala krátkou 
divadelní hru O marnivé kačence, kterou zahrála nejen před spolužáky z 1. stupně, ale i před svými rodina-
mi. Šesťáci a sedmáci vyrobili krásné betlémy, ty byly k vidění na Výstavě betlémů na Malém náměstí, po-
té i v budově školy. Nesmím zapomenout na pěvecký sbor, jenž nás už po léta provází adventním časem 
a okolními kostely. Letos tomu nebylo jinak. Zazpíval také při odhalení pamětní desky připomínající židov-
ské obyvatele odvlečené za 2. světové války. 
Máme mezi sebou i úspěšné účastníky mimoškolních soutěží. Školní piškvorkový tým postoupil do krajské-
ho kola, kde skončil na krásném 5. místě v konkurenci starších protivníků. Dívky z devátého ročníku se 
zúčastnily soutěže v adventním tvoření v Benešově a Adéla Rabiňáková se stala ve své kategorii vítězkou. 
Florbalisté ze šestého ročníku nás reprezentovali mezi ostatními ZŠ z Benešovska a vybojovali 2. místo. 
Do celostátní soutěže Land art se zapojily třídy 7. B a 7. C, v níž druzí jmenovaní získali třetí místo.  
Po dvouleté přestávce se nám podařilo opět uskutečnit vánoční akademii. Některé třídy však  zasáhly zimní 
neduhy, a tak si na svoje vystoupení musí děti i jejich rodiče počkat až do ledna. Vychází znovu i školní 
časopis, tentokrát pod názvem Kubelíkova věta. Zatím jsou na světě dvě čísla a třetí už se rodí. Svoji čin-
nost  zahájil školní parlament složený ze zástupců všech tříd a ten se snaží o plánování a realizaci různých 
akcí pro žáky naší školy. 
Toto byl jen zlomek toho, co všechno žáci ve škole i kolem ní zažili, ale prostor nám určený není nafukova-
cí, takže pokud se chcete dozvědět víc, sledujte naše webové stránky nebo facebookový profil. 
Na závěr mi ještě dovolte, abych vám jménem žáků i zaměstnanců ZŠ Jana Kubelíka popřála do nového 
roku hodně zdraví, pohody, co nejméně starostí a hlavně stále dobrou náladu.  

 

Za ZŠ Neveklov Mgr. Kamila Sejková 
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Každý najde to své… 
 

Rok 2022 zavřel svá vrátka a je čas ohlédnout se, co přinesl. 
Určitě potěšující je fakt, že v obchodní akademii v současnosti studuje nejvíce žáků za poslední roky. Vol-
ných míst ubylo i v domově mládeže, třídy jsou naplněny, a v důsledku toho se rozrostl i pedagogický sbor. 
Podařilo se také navázat na školní a mimoškolní aktivity, které byly v uplynulých letech omezovány. 
A tady si z nabídky vybere opravdu každý. Baví někoho jazyky? Mezinárodní jazykovou zkoušku je možno 
složit přímo na půdě školy a nutno podotknout, že letošní čtvrťáci mají v tomto ohledu již splněno. 
Je libo sport? Turnaje ve florbalu, volejbalu, basketbalu, futsalu či atletické závody jsou samozřejmostí. 
Výuku zpestřilo rovněž bruslení a pomalu se všichni připravují na zimní výcvikové kurzy. 
Kultura? Opět poznáváme pražská divadla – Palace, Na Fidlovačce, Národní divadlo, a dokonce nás 
v lednu čeká státní opera, kde zhlédneme balet. Nutno podotknout, že toto představení je přímo na žádost 
žáků. 
Pokud někdo rád poznává svět, pak mohl využít nabídky cest do zahraničí. V rámci projektu Erasmus + 
žáci pobývali v Turecku či Rumunsku a při závěrečném výjezdu zavítají do Polska. Zájemci navštívili Li-
nec a jeho okolí v době adventních trhů nebo také budou moci v jarních měsících vyjet na pobytově pozná-
vací zájezd do Dánska. 
Rovněž práce pro ostatní má v obchodní akademii své pevné místo. Proběhla sbírka použitých i nových 
oděvů a elektrospotřebičů pro potřebné, pomáhali jsme uklízet Neveklov, zapojili jsme se do projektu 
KROKUS a zapomenout nesmíme ani na Mikulášskou nadílku pro MŠ. 
Nechybí však ani vyžití ve sféře ekonomiky. Žáci se pilně připravují na Veletrh fiktivních firem, účastnili 
se soutěže ve finanční gramotnosti či psaní na počítači, zapojili se do aktivit Mladých diplomatů a proběhly 
Studentské prezidentské volby, v nichž si vyzkoušeli jak pozici ve volební komisi, tak pozici voliče. 
Bylo by možno ještě pokračovat ve výčtu dalších aktivit. Je však třeba si uvědomit, že za nimi stojí pláno-
vání, příprava a organizace akcí vyučujícími. Jim tedy patří obrovský dík.  
 

Vážení čtenáři, celý kolektiv zaměstnanců Obchodní akademie Neveklov Vám přeje do dalšího období 
hodně zdraví, elánu a síly. 

 

Za OA Neveklov Mgr. Miroslava Hulanová 

 

 

Kroužek lidových tanců v roce 2022 
 

Kroužek lidových tanců se schází v Neveklově již šestým rokem, a počet jeho členů se dál rozrůstá. Na ta-
neční zkoušky do neveklovské sokolovny dochází děti od tří let do jedenácti let. Věnují se jak pohybové 
průpravě a skupinovým hrám, tak nácviku choreografií, zpěvu a divadelnímu přednesu.  
V letošním roce se soubor představil veřejnosti na velikonočním jarmarku, květnové pouti a při rozsvěcení 
vánočního stromu. Kroužku lidových tanců se také podařilo získat grant od Města Neveklov na rozšíření 
krojového fondu. Na jeho novou podobu se můžete těšit již na jaře, dětem to bude určitě slušet.  
Máte-li doma nadšeného tanečníka či zpěváka, rádi ho mezi sebe přivítáme. Vyhlížíme také houslisty, basu 
nebo klarinet, zkrátka muzikanty, kteří by nás mohli na vystoupení provázet.  
Sledovat nás můžete na facebooku Kroužek lidových tanců Neveklov.  
 

Kateřina Savara Roušavá, vedoucí souboru 

NAŠE SPOLKY  

Hasiči v Mlékovicích  
 

SDH Mlékovice s podporou Města Neveklov uspořádalo 30. 4. čarodějnické posezení na návsi u hasičárny. 
Rodiče spolu s dětmi přihlíželi upálení čarodějnice a prožili společně kouzelnou filipojakubskou noc.  

 

V pátek 28. 10.  jsme uspořádali akci pro celou rodinu - 
Mlékovické sousedské setkání a hravé odpoledne 
pro děti. Setkání jsme z důvodu nepřízně počasí museli 
několikrát přeplánovat. Naše trpělivost byla nakonec od-
měněna blankytně modrou oblohou téměř bez mráčku. 
Děti soutěžily v několika sportovních disciplínách. Násle-
doval fotbalový „sranda mač“ a večerní grilování. Vyhrá-
li jsme nakonec všichni.  
 

Za SDH Mlékovice Michal Pužej 
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SHM Klub Neveklov, z.s. činnost spolku v roce 2022 
 

Díky finanční podpoře z grantového programu Města Neveklova a podpoře z MŠMT jsme mohli v roce 
2022 realizovat různé aktivity. Naše aktivity se konají, jak v zázemí fary v Neveklově, tak v přilehlé zahra-
dě a blízkém okolí. Během školního roku u nás probíhá Zahradní klub Dešťovka, pro rodiny s dětmi 
do 6 let, nyní cca. 30 účastníků. Během denních aktivit tráví děti co nejvíce času venku, kde mohou využít 
zázemí zahradního altánu s krbem, celé zahrady se záhony a herními prvky nebo indiánského teepee. 
Našimi dalšími dlouhodobými aktivitami jsou kroužky také pro školní děti. V roce 2022 probíhal kroužek 
rybářský, keramický, tvořivý, robotický a kroužek deskových her. Pro rok 2023 plánujeme přidat ještě 
kroužek kovářský.  
O prázdninách u nás proběhly již tradiční letní příměstské tábory pro 50 dětí ve věku 3-15 let. Letošními 
tématy byly rybaření, keramika, tvoření a dešťové kapky pro děti do let. Na rok 2023 již plánujeme tábory 
a brzy se děti budou moci opět přihlašovat.  
Povedlo se nám udělat 12 veřejných a komunitních akcí, jako Pečení rohlíčků a perníčků, Moštování a drát-
kování, Zahradní slavnost při zakončení školního roku. V listopadu se uskutečnil Den poezie s panem Ko-
lingerem, kde se zapojili také žáci ZŠ Jana Kubelíka v Neveklově a ZŠ Křečovice. Další činností spolku 
podpořené MŠMT v roce 2022 byli Projektové dny, Tandemy, Vzdělávání s akreditacemi, Sdílení zkuše-
ností v jiných organizacích i u nás. 
V roce 2022 se spolek těšil ze spoluúčasti 84 členů a 20 zaměstnanců – lektorů. Nedílnou součástí spolku je 
spolupráce s otcem Duśem z Farnosti Křečovice, která je majitelem fary. Letos jsme se podíleli na řešení 
problematiky komínů a budeme v něm v příštím roce pokračovat.  
 

Přízemí fary a přilehlá zahrada má stále ještě má kapacitu, nabízíme proto spolupráci v dalších nezi-
skových aktivitách a setkáních dětí, dospělých i seniorů. Neváhejte na nás obrátit, pokud máte nápad 
a chybí vám partner pro realizaci. Budeme rádi, když to zde bude ještě živější.  
Pište na info@shmneveklov.cz, případně volejte 775 013 615 Karel Matyáš. 

 

Podzim a advent v Dalešicích 
 

Místní Osadní výbor spolu se Sborem dobrovol-
ných hasičů opravdu nezahálí. Nejmenší obyvate-
lé Dalešic se rozloučili s prázdninami vskutku 
dobrodružně. Koncem srpna absolvovali pět kilo-
metrů dlouhou dračí stezku a díky splnění úkolů 
dokázali vysvobodit Dalešice ze spárů probouzejí-
cího se draka. Za to jim poděkoval sám pan král 
a odměnil je sladkými medailemi. 
S prázdninami za zády jsme se dočkali krásného 

slunečného podzimu. Díky němu se snad ani nechtělo věřit, že léto je pryč. Koncem října se děti 
s maminkami i babičkami sešly v hasičárně, kde si mohly vydlabat typické halloweenské dýně a vyrobit 
roztodivná strašidýlka, která dodala Dalešicím tu správnou atmosféru. A už tu byl listopad a historicky prv-
ní dámské tvoření adventních věnců. Akce se setkala s velkým ohlasem a doufejme, že jsme tímto založili 
hezkou tradici.  
První adventní neděle se pak nemohla obejít bez rozsvěcení vánočního stromku. Po covidových restrikcích 
využili sousedé této příležitosti k příjemnému setkání. Děti smrk vyšperkovaly vlastnoručně vyrobenými 
ozdobami a použit byl nový svítící řetěz, který byl zakoupený z finančních prostředků Města Neveklova. 
Z grantu od města se podařilo koupit navíc také přenosný pivní set (stůl a lavice), který poslouží zejména 
při letních venkovních akcích. Je zřejmé, že bez podpory Města Neveklova a Sboru dobrovolných hasičů 
z Dalešic by se naše společenské akce nemohly konat.  
Velmi tomu napomohla i rekonstrukce hasičárny, kterou rovněž podpořilo Město Neveklov a jejíž zázemí 
můžeme využívat pro různé aktivity. Při oficiálním otevření jejích nově zrekonstruovaných prostor promlu-
vil starosta města pan Ladislav Trumpich, milou návštěvou nás poctila také starostka SDH okrsku Neve-
klov paní Eva Vovsíková a zúčastnili se i pracovníci stavební firmy Roberta Šimáčka, který rekonstruk-
ci prováděl. 

Lucie Spiwoková  

Thajský box 
 

V tomto roce získal oddíl Thajského boxu TJ Sokol Neveklov od Města Neveklov finanční příspěvek 
z participativního rozpočtu města. Tyto finanční prostředky byly použity na zaplacení části sportovních ží-
něnek (tatami), které jsme si v letošním roce pořídili. Oddíl má  k dnešnímu dni 22 členů (dětí, dospělých) 
a schází se dvakrát týdně. Tímto děkujeme za poskytnutý příspěvek. 

Martin Mládek 
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Hovory s Janem Amosem 
 

1. Kapitola: Dům v Amsterodamu 
Usínal jsem a v hlavě mě hučelo, jako v úle. Pomalu přicházel spánek, těžký, jako olověná deka. Chvíli tr-
valo, než to má mysl vzdala, protože nedokázala vzdorovat únavě těla. K ránu přišel sen, ve kterém jsem se 
setkal s mužem, který žil v dávné minulosti a kterého zná svět. Zná svět? Opravdu ho známe? Než jsem se s 
ním ve svém snu setkal, myslel jsem, že ho znám… 
Můj sen mne přenesl do Amsterodamu r. 1656. Kráčel jsem ztemnělou ulicí po kamenném dláždění. Zasta-
vil jsem se před patrovým domem. Když jsem chtěl vložit ruku na kliku, dveře se samy otevřely a ze dveří 
vyšel asi padesátiletý muž. Roztěkaně na mne pohleděl tmavýma očima a něco zamumlal. Vypadal trochu 
ošuntěle a neupraveně. Na hlavě měl okoralý klobouk. Vyběhl z domu a zmizel v temné boční uličce. 
Z domu jsem zaslechl nějaký šramot, kroky a sílící světlo svíce. Ve dveřích onoho domu se objevila vlídná 
tvář jakéhosi muže. Podle oblečení soudím, že to byl majitel domu, patřící ke střední třídě. „Pojďte dál pří-
teli, mistr vás již očekává,“ řekl ten muž s laskavým úsměvem.  
„A kdo mě očekává?“ odpověděl jsem udiveně.  
„No přeci mistr Jan. Musíte ho omluvit, je trochu unavený, seděl dlouho před Rembrandtem.“ 
„Rembrandtem? Ten muž…“ vyhrkl jsem, „to byl …“  
„Ano ten muž, se kterým jste se srazil ve dveřích, byl mistr Rembrandt. Dnes tu byl naposledy, obraz je již 
hotový, bylo to už poslední sezení s mistrem. Stejně ho podezřívám, že Jana Amose maloval jen proto, aby 
si s ním mohl povídat,“ řekl ten muž s úsměvem ve tváři.  
„Jana Amose?“ Zeptal jsem se. „Nemyslíte snad Komenského?“  
„Komenského? Komeniuse snad?! Máte to ale podivnou řeč člověče?“ Řekl ten muž s milým jemně šibal-
ským úsměvem.  
Stoupáme po točitých kamenných schodech spoře osvětlených mihotavými plamínky hořících smolných 
dřívek, zasunutých v kovových svorkách, připevněných ke stěnám. Přicházíme do úzké chodbičky, na konci 
které jsou masivní dubové dveře. Muž klepe, vstupuje a ohlašuje mou návštěvu.  Pro boha, kde to jsem, po-
myslel jsem si v duchu.  
„Pojďte dál, ozval se z místnosti vlídný hlas, „pojďte, už vás očekávám.“ 
Vstupuji do prosté, skromně zařízené místnosti, osvětlené několika svícny. V rohu stojí plátno s portrétem 
Jana Amose Komenského, na kterém ještě nezaschly barvy. U masivního stolu sedí muž ve věku asi 60 - 64 
let, ve svátečním oblečení. Vypadá trochu unaveně, ale v jeho laskavých a moudrých očích, je jiskra, která 
prozrazuje svěžího ducha a bystrou mysl. „Posaďte se mladý muži, už vás očekávám.“  
„Vy jste, … vy jste…, koktal jsem, „to přeci není možné, vždyť Vy už nežijete…“  

K ZAMYŠLENÍ 

 

Roční bilancování hasičů 
 

Máme za sebou další náročný rok. Na první výjezd roku 2022 jsme čekali přesně pouhých 23 hodin 
a 22 minut. Celkem naše jednotka v roce 2022 absolvovala 125 výjezdů (ke dni 19. 12., kdy je psán tento 
článek – pozn. autora). Jako každý rok nás zaměstnalo velké množství větrných smrští a bouří, stoupl počet 
dopravních nehod a požárů, u nichž jsme zasahovali. Dvakrát jsme byli povoláni na vodní plochu Vltavy 
a v listopadu jsme také drželi patnáctihodinovou zálohu za HZS v době požáru obchodního domu v Benešo-
vě. Dvakrát jsme trénovali vyprošťování z vozidel na vrakovišti u pana Fialky v Přibyšicích a provedli cvi-
čení evakuace naší základní školy. Někteří členové výjezdové jednotky absolvovali potřebné kurzy - kurz 
vůdce malého plavidla, velitelský kurz, strojnický kurz a kurz nositele dýchací techniky.  
Začátkem března jsme ve spolupráci s městem uspořádali sbírku humanitární pomoci obětem postiženým 
válkou, kterou jsme posléze doručili na slovensko-ukrajinské hranice. Solidarita občanů a sponzorů byla 
obrovská.  
V dubnu jsme postavili na náměstí tradiční máj a netradičně u sokolovny hranici s čarodějnicí. Nové místo 
se nám osvědčilo, a tak doufáme, že v tomto duchu budeme moci pokračovat i v příštích letech.  
Za zmínku stojí také fakt, že nám městem byla přidělena dotace na podporu spolků, z níž jsme pořídili stan, 
propagační materiály nebo například pěnu na dětské dny.  
Začátkem prosince se u nás v hasičské zbrojnici pořádala sbírka pro kojenecký ústav Krč. Děkujeme všem, 
kteří přispěli a Městu Neveklov za finanční dar na nákup potřebných věcí. 
 

Do roku 2022 Vám přejeme, ať se Vám vše zlé vyhýbá a ať raději naši pomoc nepotřebujete. 
 

 Za (J)SDH Neveklov Miloslav Tardovský 



Strana 14                                                                   ZPRAVODAJ NEVEKLOVSKA                                             leden—únor 2023 

 

 

„No, však jsem měl namále, příteli. Jak vidíte, nejsem už žádný mladík, a ...no, ehm… ta poslední událost, 
ti Švédové…, unikli jsme s rodinou jen o vlásek smrti. Ale celý majetek je pryč a co je horší milý příteli, 
moje celoživotní dílo shořelo na popel. Některé spisy nebyly ještě vydané, jiné nebyly dokončené… Nejví-
ce mne mrzí příteli Česko-Latinský slovník. Čtyřicet let jsem na něm pracoval, čtyřicet let, příteli, to je sko-
ro celý můj život. Myslel jsem, že takovou ztrátu už neunesu. Víte, těch ztrát jsem zažil již mnoho.  
„Já vím mistře, kvůli tomu jsem Vás vždycky obdivoval a důvěřoval vašemu učení, které se zachovalo až 
do mé doby.“ Řekl jsem. „Ale tyto ztráty nebyly jediné, bylo jich více.“  
„Ale příteli, přeci vás nebudu unavovat vyprávěním o svých životních ztrátách. Ne. Jste můj vzácný host, 
raději my povězte něco o sobě a o vaší době.“  
„Povím, mistře, později, ale vyprávějte nejprve vy.“  
„No, jak myslíte příteli, budiž po vašem.“ 
„Své dětství jsem prožil v Uherském brodě, kde jsem se také narodil r. 1592. Pobývali jsme s rodiči krátce 
i v Nivnici a Komni. Když mě bylo 12 let, zemřeli mi oba rodiče a dvě sestry na morovou ránu. Ujala se 
mne teta ze Strážnice a starala se o mne jako o vlastního. Po rodičích mi zůstal majetek a dům v Brodě, ale 
už po roce vše zničili a vyplenili Bočkajovci.  
A před 34 lety mi ve Fulneku spálili mou knihovnu. To se stalo po té, co jsem se dozvěděl o smrti mé milo-
vané ženy Magdalénky a dvou dětí na morovou ránu. Mladší ze dvou dětí jsem nikdy ani nespatřil, protože 
jsem se musel ukrýt na panství Karla ze Žerotína. Nechtěl jsem opustit rodinu, ale Magdalénka na mne vel-
mi naléhala. Hrozila mi totiž po porážce českých stavů smrt. Nakonec jsem musel opustit i svou vlast. V té 
bolesti nad ztrátami nejbližších napsal jsem knihu „Labyrint světa a ráj srdce“.  
Další ranou byla smrt mé druhé ženy Marie Doroty. Byli jsme spolu 24 let. Zanechala mi po sobě tři dcery 
a jednoho syna. Chlapec má její oči a tak mám na ni památku, kdykoliv se na něho podívám. No vidíte 
a s Janinkou, mou třetí ženou jsme spolu šťastni již nějakých šest let. Doufám, že už mi Bůh dopřeje dožít 
svůj život v její  blízkosti. Domů se však již asi nevrátím. Po té, co byl podepsán „Vestfálský mír“ moje 
naděje pohasly. Ale práce mám stále dosti a sil také. Znovu jsem se dal do obnovy svého díla.“  
„Mistře, hluboce se před vámi skláním,“ řekl jsem. „Jak jen jste to mohl dokázat, zvednout se po tolika hlu-
bokých ranách?“  
„Milý příteli,“ řekl a podíval se na mne s laskavým výrazem v očích. „V mém životě nebyly jen ztráty. Ko-
nal jsem a stále konám dobré a Bohu milé dílo. Setkal jsem se s úžasnými lidmi, o kterých vám budu vyprá-
vět a mou velikou radostí byla práce s dětmi. Děti, příteli, děti jsou naše budoucnost a do nich musíme vlo-
žit všechno své umění. A nejen do dětí můžeme vložit dobré myšlenky proměňující svět, ale i do srdcích 
dospělých lidí. Do srdcí těch, kdo jsou hladoví a žízniví, kdo hledají něco více, kdo se nespokojí jen s pl-
ným talířem, ale hledají to, co nás přesahuje. Jim jsem věnoval spoustu mých knih a pro ně stále píšu své 
největší dílo: Obecnou poradu o nápravě věcí lidských.“ 
„Mistře, po tolika hrůzách války, násilí a lidského zla, věříte ještě v nápravu věcí lidských? Ve světě, 
ze kterého jsem k vám přišel v to lidé již dávno ztratili víru.“  
„To v mém světě také, příteli.“ 
„Jak to, že vy jí neztrácíte?“ řekl jsem. 
„Příteli, poznal jsme ve svém životě mnoho lidí. Skrze některé přicházelo zlo, skrze jiné dobro. Ale zpozo-
roval jsem, že člověk sám o sobě není jen zlý, nebo dobrý. Věřím, že náš Stvořitel nás stvořil jako dobré 
a svobodné bytosti. Často ale zápasíme s pokušením žít jen pro sebe. To někdy otevírá dvířka ke zlým vě-
cem. Jako bychom měli v sobě dva vlky – jednoho dobrého, druhého zlého. Oba nám chtějí vládnout. Který 
z vlků v nás nakonec zvítězí, dobrý nebo zlý?“  
„Nevím mistře,“ odpověděl jsem. 
Jan Amos se pousmál a řekl: „Ten, kterého budeme krmit. A proto píšu své knihy a proto učím děti i dospě-
lé a všechny se snažím získat pro dobro. Abych je naučil, že musí v sobě sytit dobro, aby dobro nakonec 
zvítězilo a nedopřát tak místa zlému.“ 
Chvíli jsme oba zůstali v tichosti a pak jsem řekl mistrovi: „A mohl byste mi vyprávět o těch věcech, o kte-
rých píšete ve svých knihách? Potřebuji se toho tolik ještě naučit. Váš život a vaše učení mi dává naději, 
že náprava věcí lidských je možná. A že hodně záleží na nás.“  
„Jistě příteli, přijďte ke mně kdykoliv budete chtít,“ řekl Jan s laskavým úsměvem. 
Odcházel jsem od mistra s hlavou plnou dojmů i nadějí. A těšil jsme se na další setkání s ním. Jako by na-
stalo jitro v mé duši. Najednou jsem měl před očima nový obraz. Viděl jsem, že svět sice není zcela v po-
řádku, ale není ani zcela ztracen.  
Ano, svět není zcela v pořádku, to je viditelné všude kolem. Na jednu stranu máme vynikající potenciál, 
mnoho víme, mnoho umíme, mnoho můžeme, ale právě to je pro nás největší hrozbou. Všechno dobré, čím 
disponujeme dokážeme zneužít. Jsme jediné bytosti, které mají potenciál k sebezničení. Lidskost není zcela 
v pořádku, ale není docela ztracena, tak zní výchozí antropologický předpoklad Komenského Porady o ná-
pravě věcí lidských, ke které Vás milí čtenáři zvu v příštích vydáních.  
 

Tomáš Trávníček, Sbor Církve bratrské Neveklov 
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    Šťastný nový rok Vám přeje Město Neveklov 

 


